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“Arşın mal alan”dan 
başlanan kino sevgisi 
Müsahibimiz kinoşünas-jurnalist Aydın Kazımzadədir 

Mətbuatda Aydın Kazımzadə imzasına rast gələn, teleekranlarda onun 
həlim çöhrəsini görən hər kəs bilir ki, kinodan bəhs ediləcək. Düz 60 ildir ki, 
kinematoqrafiya sahəsində, necə deyərlər, külüng çalır. Azərbaycan Dövlət 
Universitetinin (indiki BDU) jurnalistika fakültəsini bitirdiyi vaxtdan bu möcüzəli 
aləmə könül verib. 1985-ci ildə Moskvada Kinematoqrafiya İnstitutunda 
ixtisasartırma kursu keçərək bu sahədə daha da təkmilləşib.  

Milli kino tariximizin, əvvəllər id-
dia edildiyi kimi, 1916-cı ildən deyil, 
 1898-ci ildən başlanması faktını üzə 
çıxarıb sübuta yetirən məhz Aydın Ka-
zımzadədir. Ulu öndər Heydər Əliyevin 
ayrıca cərəncamla avqustun 2-ni Kino 
İşçiləri Günü elan etməsində Aydın 
Kazımzadənin  rolu danılmazdır. Azər-
baycanda animasiya kinosunun da ya-
ranma tarixinin 1933-cü ilə aid olması 
faktının aşkar edilib təsdiqlənməsi də  
onun adı ilə bağlıdır.

Aydın Kazımzadəni Azərbaycan-
da kino mətbuatının yaradıcısı hesab 
edənlər yanılmırlar. Kino  qəzetinin və 
Film  jurnalının baş redaktoru, Azər-

baycan SSR Dövlət Kinematoqrafiya 
Komitəsi Məlumat-reklam bürosunun 
direktoru, Az.TV-də dublyaj şöbəsinin 
müdiri, Azərkinovideo  İB-də reklam 
şöbəsinin müdiri, Azərbaycan Kino En-
siklopediyasının baş redaktor müavini, 
icraçı direktoru, Dövlət Film Fondunun 
direktor müavini, baş mütəxəssisi və-
zifələrində çalışıb.

O, 1997-ci ildən Azərbaycan Dövlət 
Mədəniyyət və İncəsənət Universiye-
tində kino tarixi fənnindən dərs deyir, 
dosentdir. Eyni zamanda, Dövlət Film 
Fondunun nəzdindəki Kino muzeyi-
nin aparıcı mütəxəssisi kimi fəaliyyət 
göstərir. Yaşı ilə bağlı 2012-ci ildə iş-
dən çıxana kimi Film Fondunda kino 
arxiv üzrə baş mütəxəssis olub.   

Aydın müəllimin redaktoru olduğu 
əl boyda (A-4 formatında) Kino  qəzeti 
bir vaxt əl-əl gəzirdi. 1974-cü ildə elə 
bu qəzetdə dərc edilən yazılarına görə 
o, ümumittifaq müsabiqəsinin qalibi 
olub. Ötən 60 ildə kinoya aid 200-dən 
artıq elmi və publisistik məqaləsi dövri 
mətbuatda çap edilib. Hamısı da bir-bi-
rindən maraqlı, cəlbedici yazılar olub. 
Aydın müəllim yerli televiziya kanalla-
rında Kino tariximizdən , Kinoman  
və Kinosalnamə  verilişlərinin aparıcı 
və ssenari müəllifi kimi seyrçiləri ekra-
na yaxın əyləşdirə bilib. 

Biz bu dəfə ekran qarşısında deyil, 
onun evində özü ilə üz-üzə əyləşib söh-
bət elədik. Ömür yoluna nəzər saldıq. 
Aydın müəllimin iş otağı  zəngin bir mu-
zeyi, foto-sənəd arxivini xatırladır. Özü 
isə ekrandakından da səmimi idi, cüzi 
hiss olunan Bakı ləhcəsində o qədər 
maraqlı faktlar söylədi ki, kinoya sonsuz 
sevgisinə, yaddaşına heyran qaldıq.    

 ı  müəllim, hə atı ı ı   
rkə  vrü ü cə atırla ırsı ı

– Mən 1940-cı il təvəllüdlüyəm. 
Atam müharibədə həlak olmuşdu, 
Anam və balaca qardaşımla tək  qal-
mışdıq. O dövrdəki çörək tapmağın 
çətinliyi yadımda qalıb. “Şərikli çörək”  
filmində Vaqifi görəndə öz uşaqlığım 
yadıma düşür.

Müharibə qurtaran gün qapımız 
elə döyüldü ki, az qaldı ki şüşələrmiz 
sına. Qonşumuz dedi ki, dava  qurtardı. 
Amma çətinliklər davam edirdi. Mühari-
bədən  bir il sonra evimizin damı uçdu. 
Nərimanov prospektindən bizə mənzil 
verilsə də, ora köçmədik. O dövrdə Bakı 
orada bitirdi. öllük  yerlər idi, çaqqallar, 
canavarlar ulaşırdı. Ona görə nənəmiz-
gilə – “Kubinka” deyilən Quba meyda-
nına köçdük. Orada böyümüşəm. Anam 
aşpaz işləyirdi, nənəmsə xəstə idi. “Pe-
karnı”dan gələn çörək arabalarından 
tökülən  qırıntılardan yeyirdik. “Samo-
kat”ları, əylənəcəyimiz digər oyuncaqla-
rı özümüz düzəldirdik. ətin dövr olsa 
da, insanlarda inam, şövq var idi. ünki 
qələbə qazanmışdıq. 

 əktə  illəri i ə  a ı ı a 
qala  ə var

– Məktəbə 8 yaşımdan getmişəm. 

Müharibə həyatıma pis təsir eləmişdi. 
Bir dəfə müəllim bizə ifadə yazıdırlan-
da belə bir hadisə oldu. Mən Hitlerin 
adını balaca  hərflə yazdım. Müəllimim 
dedi ki, bilmirsən, xüsusi isimlər bö-
yüklə yazılır  Mən onda atamın həlak 
olmasını yada salıb, Hitlerin xüsusi 
isim olmadığını dedim. Müəllim yaman 
hirsləndi, mübahisəmiz düşdü. Buna 
görə də axşam məktəbinə keçib, orada 
oxumalı oldum.   

 rşı  mal ala  ilmi 1 45-ci 
il ə əkili ...   

– Bəli, “Kubinka”da qaldığım  vaxt-
lar idi. Məhəllədəkilər “Arşın mal alan”a 
baxmağa gedirdilər. Filmdə   səslənən 
mahnıları ifa edib, oynayırdılar. Qapı-
lara qara kağız gələn vaxtda  bu filmi 
izləmək insanlar üçün təsəlli idi. Gö-
rüb eşidirdim ki, camaat bu filmə bax-
maqdan yorulmur. Odur ki, 6 yaşımda 
“Kubinka” dan “Beşmərtəbə”yə qədər 
təkbaşına, piyada gedib yeni filmə bax-
dım.  Orada ilk dəfə kinonu duymağa, 
sevməyə başladım. Onu da deyim ki, 
“Arşın mal alan” a qısqanc münasibət 
var idi. Hətta filmi qadağan etmək istə-
yirdilər. Bizi ittiham edirdilər ki, guya, 
inqilabdan öncəki həyatı təbliğ edirik. 
O üzdən də film  kinotetarlarda reklam-
sız nümayiş olunurdu.    

  vrü  aşqa ha sı ilmləri i 
atırla ırsı ı

– O zaman hədddən artıq rus 
filmləri çəkilirdi. “Arşın mal alan”dan 
başqa, izlənəcək Azərbaycan filmi 
yox idi. Aleksandr Nevski haqda film 
hər yerdə göstərilirdi. Məqsəd müha-
ribədən sonra insanları yüksək əh-
vali-ruhiyyədə  saxlamaq idi.  “Kuban 
kazakları”,  “Volqa, Volqa” ,  “Silva” 
kimi filmlər də sovetlərin təntənəsini  
təbliğ edirdi. Biz də o dövrün təsiriylə 
bu filmləri izləyib  nümunə götürməyə 
çalışırdıq. “Tarzan”,  “Üç muşketyor”  
kimi filmlər xaricdən alınıb nümayiş 
olunurdu. Dördseriyalı “Tarzan”  filmi 
insanlara  xüsusən təsir etmişdi.  O 
dövrdə bir maraqlı nüans da var idi. Biz 
Ermənistanda istehsal olunan “ əngə-
zur” filminə baxanda əsl həqiqətləri bil-
mirdik. Film bizə elə təbliğ olunurdu ki, 
daşnaklar sovet adamlarıdır. Dədə-ba-
ba torpaqlarını müdafiə edən azərbay-
canlılar kölgədə qalmışdı. Azərbaycan 
xalqının əngəzurdakı faciələri, söz-
süz ki, bu filmdə görsənmirdi. 

 ı  müəllim, ir qə ər ə 
iş hə atı ı , ki  aləmi ə əlişi i  

arə ə...    
– Anama kömək etməli olduğum-

dan 15 yaşından işləməyə başlamı-
şam. Üniversitetə daxil olanda 30 
manat təqaüd alırdım. Bu, məni qane 
eləmirdi. İş üçün müxtəlif yerlərə mü-
raciət etsəm də, ilk üç ayı maaşsız 
işləmək şərti qoyuldu. Nəhayət, uni-
versitet qəzetində işə düzəldim. Mət-
buatda ilk işim bu sayılır. Ondan son-
ra Kinoprokatda fotoqraf işlədim. Bu 
sənətə yiyələnməyim əlimdən çox tu-
tub. Qurduğum gənc ailəmin də dola-
nacağını təmin edib. Reklam yazmaqla 
yanaşı, kino mətbuatının yaranmasını  
istəyirdim. Həmin qurumun nəzdindəki 
reklam büllütenini kino qəzetinə çevirə 
bildim. Bu işi artıq 1966-cı ildə həyata 
keçirdim. Qəzetdən sonra “Film” jurnalı 
da buraxa bildim.  

 i  tari imi ə ilk üş ü 
ra ı h i üs a ə h sa  
ilir. aq sahillər ə  ilmi i ər-

a ca  tamaşa ısı cə qarşıla ı  
– Bu filmin çəkilişində mən də işi-

tirak eləmişəm. Axşam çəkilişlərində 
Nodar Şaşıqoğlu ilə söhbətlərimiz ol-

muşdu. Anjelikanın “Mənim axşam 9-un 
yarsında zabitlə görüşüm var” deməsi 
epizodunun çəkilişinin şahidi olmuşam. 
Həmin epizod Bakının Nizami küçəsin-
də çəkilmişdi. Bu filmə də xalqın böyük 
marağı var idi. ünki  ekranda ilk dəfə 
milli qəhrəmanımızı görürdük. Sonra-
dan öyrəndim ki,  Mehdi  Hüseynzadənin 
bəraət almasında ulu öndər Heydər Əli-
yevin böyük rolu olub.  Onun haqqında 
roman, film, abidə təsadüfən meydana 
çıxmayıb. Heydər Əliyevin Mehdi Hü-
seynzadənin qəhrəmanlığı ilə tanış ol-
ması, ona dərin rəğbəti bu addımların 
atılmasına səbəb olmuşdu. 

 v t ər a ca ı ilmləri ə 
ha sı  sətiraltı m sa lar var i i

– Əvvəla,  onu deym ki,  insan bir 
dövrə çatanda düşüncəsi daha da işıq-
lanır. Biz sovet dövründə yaşasaq da, 
həqiqətin  harada olmasını artıq bilirdik. 
Tarixi həqiqətə ən əhəmiyyətli  işarələr 
”Yeddi oğul istərəm” filmində edilmişdi. 

alımoğlunun “Dava eləmək biz müsəl-
manlara qalıb ” sualı o dövr üçün ən 
vacib işarə  – dissidentlik hesab edilə 
bilərdi. Burada artıq sinfi mübarizənin 
necə qanlı olmasının mesajı verilirdi. Və 
yaxud filmin sonunda Bəxtiyarın tüfəngi 
yerə sallayıb çıxıb getməsi xalqın sovet 
siyasətinin qurbanı  olmasına etiraz idi. 
Gəray bəyin məğrur intiharı da sovet 
rejiminə üsyan idi. Bunu duymamaq 
mümkün deyil. “Ulduzlar sönmür”,  “Qa-
tır Məmməd”,  “İşarəni dənizdən göz-
ləyin”  filmlərində bugünkü bayrağımız 
əksini tapırdısa da, biz ona fikir vermir-
dik. 1918-ci ildə qəbul edilən üçrəngli 
bayrağın tarixini çox az adam bilirdi.

 i mu  k i  vrü ü cə 
qarşıla ı

– ox çətin. Əvvəla, ölkədə 1988-ci 
ildən xaosun başlanması hər şeyə təsir 
elədi. Kinonun da çətin günləri   baş-
landı. Bir yandan erməni separatçlığı, 
bir yandan da ölkənin düzgün idarə 
olunmaması mədəniyyətimizə də ağır 
təsir elədi. Təsəvvür edin ki,  Dövlət 
Kinematoqrafiya Komitəsinə məxsus 
əşyalar satışa çıxarılır, xaricə daşı-
nırdı. Kinostudiyadakı xalçalar, qədim 
əşyalar, rekvizitlər talandı. “Aşkarfilm” 
şirkətinin lent aşkarlayan laboratiya-
sınınqurğuları oradan çıxarıldı. Sonra 
qapısına qıfıl vuruldu. Bizim kino xa-
dimləri məcbur olub Gürcüstandan lent 
aşkarlayan  axtarırdılar. 

ətin şərait olmasına baxmayaraq, 
bəzi iş adamları kinoya yardım eləmək 
istədilər. Bakıda hətta 30-a yaxın şirkət 
filmlərə yardım göstərirdi. Özəl dəstək-
lə ərsəyə gələn filmlərdən biri də “Ya-
rasa” oldu. (rejissor Ayaz Salayev)  
Rasim Ocaqov “Ocaqfilm”i təsis etdi. 
Amma özəl dəstək təşəbbüslərinin ol-
masına baxmayaraq, filmlər pul gətir-
mədiyindən bu proses dayandı. Yalnız 
Heydər Əliyev hakimiyyətə qayıdan-
dan sonra kinoya nizamlı dövlət dəstə-
yi verildi. Hər il kinostdiyaya milyonlarla 
manat vəsait ayrıldı. 

 Bu ü kü ki  r s si i cə 
qi mətlə irirsi i

– Filmlərin çəkiliş mərkəzi 
 kinostudiya olmalıdır. amanında belə 
idi. Kinostudiyada iş əlindən tərpən-
mək olmurdu. Son dövrlərdə Müşviq 
Hətəmovun orada direktor olması ki-
nostudiyanın işini bir qədər yaxşılaşdır-
dı. Maaşlar artırıldı. O ki qaldı müstəqil 
kino prodakşnlara, onların işi ürəkaçan 
deyil. ünki biz, misal üçün, prodakşn 
təsis etdik, pul lazımdır, axı. Vəsait ol-
masa, nə qədər böyük sənətkar olur-
san-ol, ortaya film qoya bilməzsən. 

 ı  müəllim, ki şü aslıq 
sahəsi ə əlmək istə ə lərə ə t v-
si ə ər i i   

– İncəsənət Universitetində bu 
sahədən dərs deyən zaman müşahidə 
etmişəm ki, müəllimlər yerində olma-
yanda tələbələr yaxşı təhsil  almırlar. 
Kinoşünaslıq xüsusi bir tədris sahəsi-
dir.  İndi ayrıca kino tarixi ilə məşğul 
olan mütəxəssis yoxdur. Bəlkə də, elə 
şəxs ortaya çıxacaq. Tələbənin kinoşü-
nas olmaq fikri varsa, öz üzərində çox 
işləməlidi. O istər kitab, istərsə də on-
layn vəsaitlərdən də istifadə etməlidir. 

ünki müəllimlərin bildikləri ilə yanaşı, 
bilmədikləri də var. Bir də ki, kinoşü-
naslığa  gəlmək üçün yazı qabiliyyəti 
imtahanı olmalıdır. Kino bir dəryadır, 
ora girdinsə, gərək eninə-uzununa üz-
məyi bacarasan.

 araqlı s h ətə, a aş ki -
mu a ca a ısı a rə sa  lu    

Əli NƏCƏ XANL ,  
“Xalq qəzeti”,   

 
Ceyhun İR ƏLİ,   

sənətşünas 

Ötən əsrin səksəninci illərinin əvvəlləri  idi. 26 Bakı Komissarı rayonunun 
rəhbərliyi bir neçə kənd rayonuna “Təşviqat briqadası” göndərirdi. Füzuli 
və İmişli rayonlarına göndərilən qrupun rəhbəri rayon Veteranlar Şurasının 
sədri – keçmiş pilot Məzahir Abbasov, məsləhətçi polkovnik Rizvan Zeynalov, 
konferansye – aparıcı isə mən idim. 

... Füzuli Rayon Partiya Komitəsinin 
birinci katibi Əhməd Əhmədzadə Məzahir  
müəllimə dedi ki, “Kommunist” qəzetinin 
fotomüxbiri də rayondadır. Məsləhətdir-
sə, sizin tədbirlərdən də şəkil çəksin. Ra-
zılaşdılar. Fotomüxbir gəldi və Məzahir 
müəllimlə rus dilində danışmağa başladı. 
Üstəlik, Məzahir  müəllim ona Volodya – 
deyə müraciət edirdi. Amma mənim üçün 
qəribə olan onun rusca danışması və ya 
adının Volodya olması deyildi. Məni mat 
qoyan onun raykomun ikinci katibinə, 
Məzahir müəllimə və polkovnikə göstə-
rişlər verməsi, şəkil çəkdirən zaman necə 
dayanmağın vacib olduğunu “öyrətməsi” 
idi. 

İş elə gətirdi ki, aradan təxminən 
25–26 il keçəndən sonra mən həmin fo-
tomüxbir Vladimir İbadovla eyni kollektiv-
də işləməli oldum. Ancaq onun adı artıq 
Volodya yox, Cahangir idi. 

Mən Cahangir müəllimlə, təxminən, 
on il siyasi tədbirlərdə iştirak etdim,  15 il 
isə eyni kollektivdə işlədim. Bir dəfə onu 
dostlarıma təqdim edərək fəxrlə dedim 

ki, Qızıl meydanda İosif Stalinin, Azər-
baycan yazıçılarının qurultayında Səməd 
Vurğunun şəkillərini  çəkmiş fotoqrafdır: 
Cahangir müəllim dostlarımın yanında-
ca məni acıladı: “Bir də səndən fotoqraf 
ifadəsini eşitsəm, yazılarının xoşuma 
gəlməsinə baxmaram. Mən fotoqraf de-
yiləm, fotomüxbirəm”. 

Yeri gəlmişkən, onun bir siyasi tədbir-
də nümayiş etdirdiyi cəsarət – bəlkə də, 
ərk və ya ərköyünlük – həmkarlarımızda 
gülüş, Prezidentin mühafizəçilərində na-
razılıq yaratsa da, ümummilli liderimiz 
tərəfindən xoş bir təbəssümlə qarşılan-
dı. Belə ki, Cahangir müəlim ulu öndərə 
xitabən dedi ki, cənab Prezident, siz bir 
az sol tərəfə baxın ki, foto daha baxımlı 
alınsın. Heydər Əliyev isə səmimi bir tə-
bəssümlə dedi, Volodya elə istəyirsə, elə 
dayanaq. A ƏRTAC-n fotomüxbiri, mər-
hum  Yaşar Xəlilov danışırdı ki, nə sovet 

dönəmində belə ərköyünlük görmüşdüm, 
nə də müstəqillik dövründə. 

Cahangir müəllimlə əlli il, bəlkə də 
çox,  eyni kollektivdə çalışan həmkar-
larımız da var idi. Ancaq onunla ən sıx 
əməkdaşlıq etmək mənə nəsib oldu. 
Təkcə siyasi tədbirlərdə və ya səfərlərdə 
deyil, adi sosial-məişət məzmunlu mate-
rialları işləyərkən də bir-birimizi tamam-
layırdıq. 

Yadımdadır. Horadizin bərpasından 
sonra məcburi köçkünlərin oraya qayta-
rılması tədbirindən bir səhifəlik qəzet ma-
terialı hazırlamışdıq. Biz tədbirə gedəndə 
keçmiş baş redaktorumuz Mahal İsma-
yıloğlu demişdi ki, yaxşı şəkillər çəkin, 
beş-altı foto verə bilək. Getdik, qayıtdıq 
və Mahal müəllim hazır fotolara baxa-
baxa, “bunu da verin”, “bunu da verin”, 
sözlərini neçə dəfə təkrarladısa bilmirəm, 
amma mənə dediyi “Sən mətnin yarısı-
nı sonrakı nömrəyə saxla” sözlərini çox 
yaxşı xatırlayıram. Nəticədə  katiblik bir 
səhifədə 13 foto verdi. 

Mən Horadizdə ona ağlaya-ağlaya 
samovar qaynadan gəlini göstərdim, çək-
di, evin pilləkənlərini öpə-öpə sürünən 
yaşlı qarını da göstərdim, çəkdi, elektrik 
dirəyinin başındakı elektrikin iri bir kəl-
bətini ağzında saxladığını da göstərdim, 
çəkdi və sonda dedi ki, Mirzəbəyli, ya 
mən sənin yaşında cavanam, ya da sən 
mənim yaşımda qocasan: “Yoxsa necə 
ola bilər ki, bir-birimizin düşüncəsini bu 
qədər dəqiqliklə tamamlaya bilək ”

Bir dəfə Beyləqandan, əsgərlərlə gö-
rüşdən qayıdırdıq. Payızın axırları idi. 
Yarpaqları tamamilə tökülmüş ağaclarda 
yüzlərlə zağça yuvası var idi. Cahangir 
müəllimdən xahiş elədim ki, həmin yuva-
ların fotosunu çəksin. əkdi. Mən həmin 
lövhəyə baxaraq, qaçqın-köçkünlərimizin 
halını xatırladım və bir bəndlik şeir yaz-
dım. 

Bi im ə ər imi , i - ülürük, 
ər  i si  ə ə  uvaları ı. 
uva sahi si i, sahi  i ər i  
ə s uq rü ür uvalar i i

Mahal İsmayıloğlu həmin fotonu və 
şeiri qəzetin birinci səhifəsində – man-
şet yerində verdi. Ertəsi günü Prezident 
Aparatının ( o zaman belə adlanırdı) yük-
sək vəzifəli rəsmilərindən biri Cahangir 
müəllimi məhz həmin fotoya görə təbrik 
edəndə mən ustadın daha bir böyüklüyü-
nün şahidi oldum. Fotoaparatı tutduğu əli 
ilə – sanki, fotoaparatla məni göstərərək 
dedi: İdeya müəllifi müxbir oldu. 

Doxsanıncı illərdə paytaxtın hər yeri-
ni başına götürmüş  küçə ticarətini  (“Hər 
şairin öz bazarı”), binaların  damında 
icazəsiz yeni evlərin tikilməsini tənqid 
edən  (“Dam üstdədir damımız”) kimi 
onlarca  yazı onun hədəfi dəqiq vuran 
fotoları ilə uğur qazanmışdı. Yadımdadır, 
o zamankı radikal müxalifətin haqsız və 
icazəsiz aksiyalarından birində  özünü 
qoçu kimi göstərməyə çalışan kimsə bi-

zim – iqtidar jurnalistlərinin üstünə hü-
cum çəkəndə Cahangir müəllim məni dö-
yülməkdən qorumaq üçün özünü qabağa 
vermişdi. O,  fotoaparatı mənə verib, 
üsyankara dedi: “Gəl, artıq mənim tərs 
damarım tutdu. Gəl səni tapdalayım”. Bu 

fakt Cahangir müəllimin 70 yaşının ərəfə-
sində baş vermişdi. 

O ki qaldı, Cahangir müəllimin adının 
əvvəllər Volodya olmasına, bu məsələyə 
ən yaxşı aydınlığı həmkarımız Qüdrət 
Piriyev gətirmişdir. Yeri gəlmişkən, mən 
Cahangir İbadov haqqında yazılmış 
onlarca yazı oxumuşam. İnsaf xatirinə 
deməliyəm ki, həmin yazılar arasında 
ən yaxşısı Qüdrət Piriyevin ustadın 75 
illiyi münasibətilə qələmə aldığı yubiley 
məqaləsi idi. Elə bu sətirləri də həmin 
məqalənin bir abzasını təqdim etməklə 
yekunlaşdırıram:

 “Əslimiz Laçın rayonunun Alpoud 
kəndindəndir. Atam gənclik illərində Sul-
tan bəyin dəstəsində qaniçən Andranikə 
qarşı vuruşub, Şuşanın müdafiəsində, 
Daşaltı uğrunda döyüşlərdə iştirak edib. 
Hətta yaralanıb da. Şura hökuməti quru-
landan sonra o, Laçında komsomol katibi 
işləyib. Daha sonra partiya-sovet fəalı 
kimi müxtəlif vəzifələrdə çalışıb. Otuzun-
cu illərin əvvəllərində ali partiya təhsili al-
maq üçün Moskvaya göndərilib. Moskva 
Ali Partiya Məktəbinin ilk azərbaycanlı 
məzunlarından olub. Təhsil illərində hə-
min məktəbdə  kitabxanaçı işləyən və əs-
lən moskvalı olan Kseniya Vasilyevna ilə 
ailə qurub. İlk övladları kimi mənim Mos-
kvada doğulmağım da bununla bağlıdır. 
Valideynlərim adımı Cahangir qoyublar. 
Mənə doğum haqqında şəhadətnamə 
yazdırarkən onlar problemlə qarşılaşıb-
lar. “Cahangir” adının yazılışının və tələf-
füzünün çətinliyini bəhanə gətirib sözün 
mənasını soruşublar. Atam rusca qarşılı-
ğının “Vladimir” olduğunu deyib. “Elə isə, 
niyə özünüzü dağa-daşa salırsınız, – de-
yiblər. – ”Vladimir  yazaq, qurtarsın get-
sin, rəhbərin adından yaxşı nə ola bilər  
Bu sözdən sonra valideynlərim dillənə 
bilməyiblər...”

İttifaq İR ƏBƏYLİ,  
“Xalq qəzeti”

a aşlar a aşa a larə ət vur u ları

Ustad fotomüxbir 
Cahangir İbadov

t  ahan r İbad vundur
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